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فرهنگ و هنر

نیــما رجـبـی

گروه فرهنگ و هنر- سینماهای 
کشور در بهار امســال در ۲۰۶ هزار و 
۵۹۰ سانس نمایش فیلم داشت که این 
تعداد ســانس، برای ۸ میلیون و ۶۷۴ 
هزار مخاطب تعریف شد. گیشه هم به 
رقــم ۴۹۸ میلیارد و ۱۴۸ میلیون تومان 

رسید.
این آمار نشان می دهد که سینماها 
در بهار امسال، ۲۰ درصد به لحاظ تعداد 
مخاطــب و ۶۱ درصد به لحاظ میزان 
فروش از مدت مشــابه سال گذشته، 
بهتر عمل کرده اند حال آن که بهار سال 
گذشته به دلیل رونمایی از فیلم فسیل، 
یک فصل تراز محســوب می شد که 
شاید کمتر کسی تصورش را می کرد که 
این رکورد در بهار امسال، شکسته شود.
ســینماها در فروردین امسال، ۲ 
میلیون و ۳۳۲ هزار مخاطب داشتند و 
گیشــه نیز در این ماه به ۱۴۵ میلیارد و 
۸۱۲ میلیون تومان رســید. این آمار در 
شرایطی به دســت آمده که فروردین 
امســال به دلیل تلاقی با مــاه مبارک 
رمضان، تعداد روزهای تعطیل بسیاری 
داشــت و سینماها از دهم فروردین به 

مناسب شب های قدر تعطیل شدند.
بهترین عملکرد فصــل بهار در 

اردیبهشــت رقم خورد که تعطیلات 
کمتری به نســبت دو ماه دیگر داشت. 
در اردیبهشت ماه، ۳ میلیون و ۳۸۵ هزار 
نفر به ســینما رفتند و گیشه نیز به رقم 
۱۸۱ میلیارد و ۸۹۴ میلیون تومان رسید.
خرداد اما پرتعطیل ترین ماه بهار 
بود که با این وضع، ســینماها به دلیل 
اکران ۲ کمدی پرمخاطب، توانســتند 
راندمان خوبی از خود به جای بگذارند. 
در این ماه، ۲ میلیون و ۹۵۷ هزار نفر به 
سینما رفتند و فروش نیز به ۱۷۰ میلیارد 

و ۲۱۲ میلیون تومان رسید.
همچنین حدود ۵ هزار مخاطب 
نیز به تماشــای فیلم های به جا مانده 
از اکران ســال گذشته نشستند که این 
تعداد نیز ۲۳۰ میلیون تومان به گشــه 

واریز کردند.
۵ فیلم پرمخاطب بهار امسال
در فصــل بهار، تمســاح خونی، 
بهترین عملکرد را در میان آثار سینمایی 
داشت. نخستین ساخته جواد عزتی که 
همچنان به روی پرده است، موفق شد 
تا در این فصــل، با جذب ۲ میلیون و 
۲۵۸ هزار مخاطب، ۱۳۷ میلیارد تومان 
بفروشد و در صدر جدول قرار بگیرد.

رتبه دوم به مست عشق رسید که 
با ۱ میلیون و ۸۱۴ هزار مخاطب، ۱۰۴ 

میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان فروخت.

تگزاس ۳ با اینکه از هشتم خرداد 
به روی پرده رفت اما خود را تا جایگاه 
سوم جدول بهار بالا کشید و توانست 
با ۱ میلیــون و ۶۶۳ هزار مخاطب، ۹۶ 

میلیارد و ۷۸۹ میلیون تومان بفروشد.
سال گربه هم ۱ میلیون و ۵۵ هزار 
مخاطب داشت و توانست ۵۷ میلیارد 

و ۵۲۵ میلیون تومان بفروشد.
عنــوان پنجمین فیلم پرمخاطب 
بهار به بی بدن رسید که اگرچه به مانند 
۴ فیلم بالا ســالن نداشت اما موفق شد 
تا با ۷۱۸ هزار مخاطب، به گیشــه ۴۲ 

میلیارد و ۹۴۰ هزار تومانی برسد.
مشــعل گیشــه طلایی به 

تابستان رسید
آمارهایی که در بهار امســال رقم 
خــورد، به مراتب فراتر از بهار ســال 
گذشــته بود. این راندمان در شرایطی 
محقق شده که در بهار امسال، تعطیلی 
بیشــتری به نســبت بهار سال گذشته 

وجود داشــت و بــه همین دلیل کمتر 
کســی تصــور می کرد که ســینماها 
به نسبت بهار ســال گذشته که تصور 
می شد یک اتفاق شــکوهمند را رقم 
زده، بتواند ۲۰ درصد میزان مخاطب و 
۶۱ درصــد میزان فروش خود را بهبود 

ببخشد.
قطعا دلیل چنین اتفاقی، مهندسی 
درســت اکران، تصمیم های به هنگام 
در نمایــش چند فیلــم پرمخاطب و 
دوقطبی ســازی های کارکردی در هر 
ماه بوده اســت. به همین دلیل وقتی به 
آمار فصل بهــار نگاه می کنیم می بینیم 
که حداقل ۶ فیلم توانســتند به ارتقای 
فروش و مخاطب جدول بهار امســال 

کمک های شاخصی کنند.
ســینما در شــرایطی بــه فصل 
تابســتان ورود کرده که انتظار می رود، 
این افزایش شاخص های آماری برای 
این فصل نیز تداوم داشته باشد. اگرچه 

۲ ماه از تابستان امسال با ماه های محرم 
و صفر در تلاقی است و گرمای هوا نیز 
خود به اهرمی در جهت عدم استقبال از 
سینماها تبدیل شده اما انتظار می رود با 
تداوم اکران چند فیلم پرمخاطب فعلی 
و رونمایی از حداقل ۳ فیلم پرمخاطب 
در این فصل، تابســتان نیــز راندمان 

مطلوبی از خود به جای می گذارد.
همان گونه که پیشتر عنوان کرده 
بودیــم مختصات ســینمای ۱۴۰۳، 
پتانســیل فــروش ۲۰۰۰ میلیاردی و 
مخاطــب ۳۳ میلیون نفــری را دارد. 
فصــل بهار، به نوبه خود موفق شــد تا 

یک چهارم این آمار را محقق کند.
با توجه به اینکه تابســتان و پائیز 
همواره فصول طلایی ســینما هستند، 
بنابرایــن این تخمیــن دور از انتظار 
نخواهد بود که ســینماها حتی از این 
آمار نیز فراتــر رفته و هر چه زودتر به 

فرآیند صنعتی شدن نزدیک شوند.

گروه فرهنگ و هنر- سارا حاتمی، 
بازیگر فیلم »آبی روشن« می گوید هم 
مخاطب از تماشــای این فیلم راضی 
اســت و هم خودش برای چالش هایی 
که در بازیگری برای او ایجاد می شود، 

حس رضایت می کند.
ســارا حاتمی، بازیگــر جوانی 
است که بسیاری او را در سریال »زخم 
کاری« در نقــش مائده به یاد می آورند. 
با این وجود او توانســت در مدت زمان 
کوتاهــی از حضــورش در بازیگری، 
توانمندی خود را بگونه ای نشان بدهد 
که سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش 
مکمل زن را برای فیلم ســینمایی »کت 

چرمی« از چهل ویکمین جشنواره فیلم 
فجر دریافت کند و نامزد سیمرغ بلورین 
بهترین بازیگــر زن برای بازی در »آبی 
روشن« از چهل و دومین جشنواره فیلم 

فجر شود.
ســارا حاتمی به بهانه اکران »آبی 
روشــن« ســاخته بابک خواجه پاشا، 
دربــاره بازی در این فیلم گفت: ابتدا با 
من تماس گرفته شد و فیلمنامه را برایم 
ارسال کردند. بعد از خواندن فیلمنامه بود 
که پذیرفتم به تیم بازیگری »آبی روشن« 
بپیوندم. فیلم »در آغوش درخت« بابک 
خواجه پاشا را در جشنواره دیده بودم و 
از این طریق ایشان را می شناختم. برای 

همین وقتی فیلمنامه را خواندم دیدم به 
موضوع آن نیز یک عرق شخصی دارد 
و تمام این عوامل دست به دست هم داد 

تا چشم بسته این پیشنهاد را قبول کنم.
این بازیگر با اشاره به نظرش پس 
از تماشای فیلم سینمایی »آبی روشن« 
روی پرده ســینما اظهار کرد: زمانی که 
فیلــم را روی پرده ســینما دیدم، برای 
من این فیلم عظمت بیشتری پیدا کرد. 
چون اوایل تصور نمی کردم نتیجه کار 
آنقدر خوب از آب درآید که آن را تا این 
حد دوســت داشته باشم و از نتیجه اش 

احساس رضایت کنم.
حاتمی با تاکیــد بر آنکه احتمال 
دریافت ســیمرغ در دو ســال متوالی 
بســیار اندک اســت، دربــاره کاندید 
شــدنش برای دریافت سیمرغ بلورین 
در جشنواره پارسال گفت: فکر نکنم در 
هیچ جشــنواره ای در دنیا هم دو جایزه 
در دو سال متوالی به یک فرد داده شود. 
برای همین هم کاندید شدنم برای سال 
دوم باعث خوشحالی ام شد؛ اما احتمال 
دادم که برای بار دوم سیمرغ به من تعلق 

نگیرد.
او با بیان آنکــه از طریق پذیرش 
نقش های متنوع تلاش می کند تا توانایی 
خود را به چالش بکشــد گفت: زمانی 
که می خواهم نقشی را برای بازی کردن 
بپذیرم، روی فیلمنامه آن بسیار تمرکز 
می کنم و بخش عمده انتخاب من برای 
حضور در یک فیلم، فیلمنامه آن است. 
چون تفاوت هاست که باعث می شود 
بتوانــم خودم را به چالش بکشــانم و 
کارهــای متنوع و متفاوت را دوســت 
داشته باشــم. هر فیلمنامه ای که برایم 
جذاب باشد مانند یک انتخاب لذتبخش 
اســت. این بازیگر سینما در خصوص 
همبازی بــودن با مهــران احمدی به 
عنوان بازیگری که دارای سابقه و پیشنه 
بازیگری بیشتری در مقایسه با خودش 
است، بیان کرد: بازی با مهران احمدی 
برای من سرتاسر آموزش و تجربه عالی 
بود. در کنار ایشــان بیشــتر از گذشته 
درس بازیگری را آموختم و از این بابت 
بسیار خوشحال هستم که توانستم در 
کنار آقای احمدی حضور داشته باشم. 

امیدوارم توانســته باشم از این فرصت 
نهایت بهره را برده باشم.

حاتمی بــر این باور اســت این 
فیلم در اکران عمومی می تواند در ژانر 
خودش موفق باشــد و عنــوان کرد: با 
وجود آنکه در زمینه موفقیت این فیلم 
سینمایی در گیشه علم کافی ندارم، اما 
فکــر می کنم در ژانر خــودش که ژانر 
اجتماعی اســت بتواند در گیشه موفق 
باشــد و نظر مخاطبــان علاقمند را به 
ســمت خود جلب کند. به طوری که 
پس از پایان فیلم با رضایت از تماشای 

آن از سالن سینما خارج شوند.
او با بیان آنکه تاکنون در کنار مردم 
در سالن های ســینما به تماشای »آبی 
روشــن« نشسته و از بازخوردها نکات 
مثبتی دریافت کرده اســت، گفت: من 
هم در زمان اکران فیلم ســینمایی »آبی 
روشن« در جشنواره فیلم فجر و هم در 
زمان اکران عمومی چند باری به سالن 
سینما رفته و در کنار مردم این فیلم را به 
تماشا نشستم. بازخوردها خوب بوده 
و همه با حس خوب از ســالن خارج 

شدند.
ســارا حاتمی در پایان با اشاره به 
آنکه فیلم سینمایی »آبی روشن« را باید 
دید چون حــال آدم را خوب می کند، 
گفت: برای آنکه حال تان خوب شــود 
»آبی روشــن« را ببینید. اتمســفر ابتدا 
و انتهای این فیلم بســیار خوب است. 
پروســه ای که در »آبی روشــن« پیش 
می رود پروسه موفقیت آمیزی است و 
همین که پایان فیلم نشــان می دهد به 
نتیجه می رسد حال آدم را خوب می کند.

در خلاصه داســتان »آبی روشن« 
آمده است: »کشف یک فیروزه کمیاب، 
زندگــی یونس را کــه صاحب معدن، 
معتمد و بزرگ شــهر است، وارد مسیر 

مخاطره آمیزی می کند.«
»آبــی روشــن« بــه کارگردانی 
بابک خواجه پاشــا و تهیه کنندگی سید 
محمدحسین میری، محصول مشترک 
ســازمان هنری رســانه ای اوج و بنیاد 
سینمایی فارابی است که برای نخستین 
بار در چهل و دومین جشنواره فیلم فجر 

اکران شد.

گــروه فرهنگ و هنــر- فیلم 
سینمایی »ماهی در قلاب« به کارگردانی 
محی الدین مظفــر و تهیه کنندگی امیر 
تاجیک و دیمیتری پیرکولاف به عنوان 
اولین محصول سینمایی مشترک ایران، 
روســیه و تاجیکســتان در این کشور 

رونمایی شد.
طی مراسمی تاجیکستان از اولین 
تولید مشترک سینمایی شبکه آی فیلم با 
شرکای تاجیک و روس رونمایی شد. 
مرتضی شمسی نماینده معاونت برون 
مرزی سازمان صداوســیما، علیرضا 
حقیقیان ســفیر ایران در تاجیکستان، 
محمدسعید شاهیان مدیر تاجیک فیلم، 
نهاد رسمی فیلمسازی در تاجیکستان، 
عابد نظریــان معاون اول وزیر فرهنگ 
تاجیکســتان و چهره هــای هنری و 
رســانه ای تاجیکســتان و روسیه در 
این مراســم حضور داشــتند. شمسی 
نماینده معاونت بــرون مرزی در این 
نشســت گفت: زمانی بود که ما و شما 
نمی توانستیم و اجازه نداشتیم که به زبان 
فارسی صحبت کنیم. رودکی بزرگ با 
کمک امیر ســامانی زبان فارسی ما را 
دوباره احیا کرد. رودکی را پدر شــعر 
پارســی می دانند، چون تــا پیش از او 
ایرانیان حق استفاده از شعر را نداشتند. 
این موضوع در فیلم زندگی رودکی هم 
آورده شده اســت. رسانه جدید فیلم 
و ســریال اســت. ما محتوای بزرگی 
همچون ۸۰ هزار موقعیت سلحشوری 
داریم و هیچ تمدنی در دنیا چنین فرصتی 
نــدارد. ما باید از این فرصت اســتفاده 

کرده، با یکدیگر همدل شویم.
کارهــای مشــترک ایران و 

تاجیکستان باید بیشتر شود
محمدسعید شاهیان مدیر تاجیک 
فیلم نیز در ســخنانی با اشاره به تلاش 
مظفر کارگردان این فیلم برای ساخت 
اثری به زبان فارســی بیان کرد: شمعی 
که او روشــن کرده باید به یک شــعله 
مبدل شــود. عوامل ایــن فیلم حاضر 
بودنــد ۲۴ ســاعته برای ســاخت آن 
تلاش کنند. مــن امروز افتخار می کنم 
در ســرزمینمان می توانیم چنین آثاری 
را با حضور برادران ایرانی مان بسازیم. 

ما باید کارهای مشترکمان را زیاد کنیم، 
مشکلاتی وجود دارد ولی ما باید دست 
به کار شویم و در آینده کارهای ما بهتر 

و بهتر خواهد بود.
هیچــگاه در تاجیکســتان 

احساس غربت نداشتم
امیر تاجیک تهیه کننده ایرانی فیلم 
نیز در این نشســت با اشاره به نخستین 
باری که به تاجیکســتان سفر کرده بود، 
گفت: من برای ســاخت یک مستند با 
محوریت زبان فارسی به اینجا سفر کرده 
بودم. در فرودگاه تقاضا کردم مرا به یک 
بازارچه سنتی ببرند و به بازار مهرگان که 
رسیدم اولین فروشنده بیتی شعر برای 
من خواند: »هیچ شادی نیست اندر این 
جهان، برتر از دیدار روی دوستان.« من 
از لحظه ای که وارد تاجیکســتان شدم 
هیچگاه احساس غربت نداشتم و حس 
خوبی که مردم این کشــور به ایرانی ها 
می دهند باعث می شود احساس نکنیم 
در یک کشور دیگر هستیم، به ویژه که 
زبان، فرهنگ و اعتقاداتمان به یکدیگر 

نزدیک است.
مطمئنم فیلم در سطح جهانی 

دیده و پذیرفته می شود
وی ادامه داد: خوشــحالم که من 
هم نقش کوچکی در این فیلم داشتم و 
مطمئنم این فیلم در سطح جهانی دیده 
می شود و مفاهیم و ارزش های مدنظر 
را برای مردم کشــورهای دیگر هم به 
در قالبــی هنرمندانه و با زبان هنر هفتم 
نمایش خواهد گذاشــت. ما باید زبان 
و فرهنگ فارســی را حفظ کنیم و این 
فیلم یک گام جلوتر هم برمی دارد و این 

مفاهیم را به مخاطبان کشورهای دیگر 
نیز منتقل می کند.

پس از پخش ویدیویی از پشــت 
صحنه »ماهی در قلاب«، تاجیک اعلام 
کرد: هــم اکنون مرحله تصویربرداری 
فیلم به پایان رسیده و به امید خدا مراحل 
پساتولید )پست پروداکشن( با حضور 
آقای محی الدین توســط هنرمندان و 
متخصصان حوزه سینما در ایران انجام 

خواهد شد.
ســرمایه فرهنگی عظیم دو 

کشور باید به دنیا عرضه شود
علیرضا حقیقیان ســفیر ایران در 
تاجیکستان دیگر مهمان این مراسم بود 
که حاضــران را هم زبان، هم فرهنگ، 
هم تبار و خویشــاوند خواند و گفت: 
خوشحالم که امروز شاهد یک همکاری 
مشترک در عرصه سینما هستیم. با این 
ابزارهایی که در خدمت دو کشور دوست 
و هــم فرهنگ وجود دارد، ما می توانیم 
سرمایه و فرهنگ عظیم مشترک بین دو 
کشور و یک ملت را به دنیا عرضه کنیم. 
تاجیکستان فرصت های بسیاری برای 
همکاری مشترک در عرصه های هنری 
دارد که باید شناسایی شوند.خوشبختانه 
روابط دو کشور در همه عرصه ها رو به 
پیشرفت است و باید همکاری فرهنگی 
مورد توجه ویژه قرار بگیرد و باید از این 
تاریخ، فرهنگ و زبان مشــترک نهایت 
اســتفاده را برده و این افتخار چند هزار 

ساله خود را به دنیا عرضه کنیم.
همکاری مشــترک ایران و 
تاجیکستان باید پایه گذاری شود

در ادامه عابد نظریان معاون وزیر 

فرهنگ تاجیکســتان هم با بیان اینکه 
معرف یــک اثر، مخاطب آن اســت، 
اظهــار کرد: آدمیزاد ســینما را اختراع 
کرد و امروز با پیشرفت هایی که به آنها 
رسیده ایم، رقابت بر سر استعداد است و 
خوشحالم محی الدین مظفر کارگردان 
بااستعداد تاجیکستانی همفکران خود 
را در ایــران پیدا کرده اســت. وزارت 
فرهنگ تاجیکســتان نیز از این اتفاق 

بسیار خرسند است.
مفاهیــم مشــترک بین دو 

کشور، همکاری را آسان می کند
محی الدین مظفر کارگردان جوان 
تاجیکســتانی فیلم نیز که پیشتر فیلم 
تحسین شده  »داو« را کارگردانی کرده، 
در این نشســت با استقبال از همکاری 
سینمایی با ایران و روسیه گفت: با ایران 
هم زبانیم و هم فرهنگیم و خیلی راز و 
رمزهای زندگی یکدیگر را می شناسیم. 
ایــن یکی از دلایل مهــم همکاری دو 
کشور شد. وقتی مفاهیم مشترکی داریم، 
راحت تر به یکدیگر اعتماد می کنیم و 
همکاری آسان می شود. به همین دلیل 
برای تولید هر پلان و ســکانس بسیار 
فکر کردیم و وقت زیادی گذاشــتیم تا 
به تصویری که حین نگارش فیلمنامه 

داشتیم، نزدیکتر شویم.
مظفر تاکید کرد: فیلمنامه توسط 
آقای بختیار کریموف نوشته شده و استاد 
والری احدوف آن را بازنویسی کرده اند. 
تصویربرداری فیلم به مدت ۴۵ روز در 
شهرهای بوســتان، آیینی، پنجکیت، 
نوراک و دوشــنبه که محــدوده ای از 
شمال تا جنوب تاجیکستان را پوشش 
می دهد، به طول انجامیده است. این فیلم 
آرزو و آمال کودکانی اســت که چشم 
انتظار دیدن حتی یک بار دیگر مادرشان 

هستند.
فیلم ســینمایی »ماهی در قلاب« 
محصول مشــترک شــبکه آی فیلم و 
شرکت ســیکاپ از ایران با همکاری 
شرکت داوفیلم تاجیکستان و امکارت 
روسیه است که به مدت ۱۰۵ دقیقه در 
اختیار مخاطبان بین المللی قرار خواهد 
گرفت. نخستین اکران سینمایی فیلم، در 

ایران خواهد بود.

سینماها در فصل بهار موفق شدند تا با جذب بیش از ۸ میلیون و ۶۰۰ هزار مخاطب، ۲۰ درصد بیشتر از بهار 
سال گذشته برای فیلم های خود تماشاگر داشته باشد.

بهار طلایی هنر هفتم؛ ۲۰ درصد به 
مخاطبان سینما افزوده شد!

اولین محصول مشترک سینمایی ایران و کشورهای همسایه رونمایی شد

آمارهایی که در بهار امســال رقم خورد، به مراتب فراتر از بهار ســال گذشــته بود. این 
راندمان در شــرایطی محقق شده که در بهار امســال، تعطیلی بیشتری به نسبت بهار 
ســال گذشــته وجود داشــت و به همین دلیل کمتر کســی تصور می کرد که سینماها 
به نســبت بهار ســال گذشــته که تصور می شــد یک اتفــاق شــکوهمند را رقم زده، 
بتوانــد ۲۰ درصــد میزان مخاطب و ۶۱ درصــد میزان فروش خود را بهبود ببخشــد.
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ثریا قاسمی با »حبس مجرد« 
به سینماها می آید

گروه ورزشی-   در آستانه اکران فیلم سینمایی »حبس مجرد« به کارگردانی 
محمدحسام حدادیان در گروه سینمایی هنروتجربه از پوستر این فیلم رونمایی 
شد.»حبس مجرد« اولین فیلم بلند محمدحسام حدادیان است که با موضوعی 
اجتماعی به مساله و معظلی در یک خانواده پرداخته است.فیلم سینمایی »حبس 
مجرد« پیش از این در جشــنواره لیفــت آف لندن و لیفت آف توکیو حضور 
داشت و حال در آستانه اکران در گروه سینمایی هنروتجربه از پوستر این فیلم 
سینمایی رونمایی شد.در خلاصه داستان این فیلم آمده است: »وحید برای فرار 
از پرداخت مهریه و فعالیت در یکی از سایت های شرط بندی تصمیم به فرار و 
خروج غیر قانونی از کشور را دارد  که در این مسیر با مشکلاتی روبرو می شود.« 
بازیگران این فیلم عبارتند از: مهدی کوشــکی، ســیاوش چراغی پور، وحید 
نیک راد، پیمان مقدمی، مهرداد ضیایی، یلدا عباسی، زهرا نامور، علیرضا مویدی، 
وحید میرزابیگی، زینب شعبانی و با حضور سید جواد یحیوی و با هنرمندی 
ثریا قاســمی به همراه مرسانا حدادیان و ایلانا حدادیان.همچنین سایر عوامل 
فیلم سینمایی »حبس مجرد« عبارتند از: مدیر فیلمبرداری: ابوالفضل نباتی، تهیه 
کننده: مهران مهدویان، طراح چهره پردازی: نوید فرح مرزی، مدیر صدابرداری: 
علی ذوالفقاری، منشــی صحنه: آزاده جهانبخش، طراح صحنه و لباس: میلاد 
آجودانی، تدوین: شــیدا گرجی، دستیار اول کارگردان و برنامه ریز: مهرنوش 
حسینی، طراح پوستر: وحید عبدالحسینی، مدیر تولید: سیامک باحجب و علی 
رستمی نیا، جانشین تولید: شیما انصاری، مدیر تدارکات: خسرو زنگنه تبار، 
اصلاح رنگ: محمد حســین اسحاقی، صداگذار: سیاوش حیدری، نویسنده: 
ابراهیم نصیری، پخش جهانی: یونیرامافیلمز، موسیقی: شهاب سلیمی، طراح 
لوگو: علی شجاع، فیلمبردار پشت صحنه: محمود ناقل، عکاس: فاطمه تقوی، 

طراح موشن: سروش محرابیان، مدیر روابط عمومی: محمد زکی زاده.


